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Legutóbbi közgyűlésünket 2023. december 7-én tartottuk. Ma áttekintjük az elmúlt 

évet és beszélünk a soron következő feladatokról. A most lezáruló 2024-es év hazai és 

nemzetközi politikai eseményekben rendkívül gazdag volt. Szomszédságunkban tovább dúlt a 

területrabló orosz háború. Ukrajnát a NATO, az EU és általában a nyugati világ támogatja, a 

magyar miniszterelnök ez alól ritka kivétel. 2024 második félévében ismét a magyar kormány 

képviselői ültek az EU szakminiszteri tanácsainak és munkacsoportjainak elnöki székében. 

Sok mozgástere nem volt ennek az elnökségnek, mivel a háttérben zajlott az uniós 

intézmények ötévenként szokásos megújulása, a miniszterelnök azonban megtalálta a módját, 

hogy felhívja magára a figyelmet. Ahelyett, hogy az EU-n belül, a tagállami kormányok 

körében tevékenykedett volna, világ körüli útra indult, amelybe Kína ugyanúgy belefért, mint 

a Türk Tanács. Különösen nagy felháborodást váltott ki Magyarország szövetségi 

rendszerében, a NATO és az EU köreiben a felhatalmazás nélküli sokadik moszkvai 

látogatása. Az Egyesült Államokban novemberben megválasztott elnök január 20-án foglalja 

el a hivatalát. Ősszel mind a német, mind a francia kormány megbukott. A súlyos 

konfliktusokkal terhelt közel-keleti helyzetben az év végén váratlan fordulat történt: Szíriában 

megdőlt Aszad rezsimje, a diktátor Moszkvába menekült. Ha ez a fontos ország 

konszolidálódik, akár meg is fordulhat a migráció iránya és sokan hazatérhetnek Európából.  

Idehaza a június 9-én egy napon tartott európai és önkormányzati választások új és 

váratlan esélyt kínáltak egy politikai fordulatra. A körülmények sajátos összejátszásából 

született Tisza Párt mindkét pályán meglepő sikert aratott. Másfél évtized rossz 

kormányzásának következményei egyre súlyosabban nehezednek a NER-rendszerre. Magyar 
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Péter megjelenésével és aktivitásával az Orbán-rezsim hatalmi és erkölcsi hanyatlása 

megkezdődött.  

Ez a rövid hazai és nemzetközi körkép is mutatja, hogy témahiányra egyáltalán nem 

panaszkodhattunk.  Ugyanakkor általános tapasztalat, hogy a civil rendezvények 

látogatottsága a Covid alatt erősen visszaesett és a járvány elmúltával is sokan kerülik a 

tömegrendezvényeket. Ráadásul a technikai fejlődés is új kínálattal jelentkezik: egy-egy 

eseményt felvételről is meg lehet nézni, emellett az interneten sok érdekes program elérhető, 

podcast dömping van. De nem adtuk fel a reményt, folytattuk az előző két évben felépített 

együttműködési módszert, amelyet a közgyűlések is megerősítettek. A hasonló célú partner 

szervezetekkel együttműködve nemcsak egymás meghívóit terjesztjük, hanem egyeztetjük a 

tervezett programokat és időpontokat. Ez még nem ment hibátlanul, voltak tematikai 

átfedések és közeli, sőt egy-két esetben ütköző dátumok is, de a jószándék minden oldalról 

megvan, hogy a módszereket tovább csiszoljuk. Egyes partnereink mérik az előadások 

utólagos nézettségét, amely több tízezres nagyságrendű. Koordinált rendezvényeinken 

országos hírű politikusokat és szakembereket vonultattunk fel a személyes találkozás 

lehetőségével, ahol közvetlenül látható, hallható és kérdezhető az, akit egyébként csak 

képernyők közvetítésével ismerünk.  

2024-ben a sűrű történésekre igyekeztünk sűrű programokkal reagálni. Az év során 

összesen 42 meghívót küldtünk szét (a rendezvények felsorolását a melléklet tartalmazza). Az 

aktuális hazai témák között szerepelt a gazdasági válság (Bod Péter Ákos, Csaba László, 

Katona Tamás, Petschnig Mária Zita, Győrffy Dóra előadásában), a politikai-jogi válság 

(Fleck Zoltán, Ágh Attila, Kéri László, Lakner Zoltán, Závecz Tibor tolmácsolásában). 

Figyelemmel fordultunk az önkormányzatok felé (Karácsony Gergely, Őrsi Gergely, Tóth 

Ákos, Szegvári Péter tartott előadást). Foglalkoztunk az egészségügy és a szegénység 

helyzetével, Trianon szellemi örökségével. EU-tagságunk 2024-ben volt 20 éves, erről is 

megemlékeztünk és elemeztük az EU-ban folytatott zsákutcás magyar politika 

következményeit, az országnak járó uniós alapok elvesztegetését (Andor László, Heil Péter, 

Navracsics Tibor). Az átalakuló világrendet Sz. Bíró Zoltán, Losoncz Miklós, Kusai Sándor, 

Krajczár Gyula segítségével boncolgattuk.  

Különösen fontos fejlemény, hogy sikerült bekapcsolódnunk a CEU Demokrácia 

Intézettel együttműködve a Bibó István Szabadegyetem szervezésébe. Közös előadássorozatot 

tartottunk összesen nyolc témakörben. A fontos témákat szakavatott előadók mutatták be (ifj. 

Bibó István, Csepeli György, Egry Gábor). A mélyebb szellemi tartalom viszonylag kevesebb 

érdeklődőt vonzott, de ez az akció állt a legközelebb az alapszabályunkban megfogalmazott 



küldetéshez: „Az egyesület célja Bibó István szellemi örökségének, hagyatékának ápolása és 

terjesztése.” 

Rendezvényeinken összesen 120 előadó szerepelt, ez rekord szám, igaz, többen 

közülük visszatérően léptek föl, de a nettó előadói létszám is mintegy 80 fő. A programokat 

egy 300 fős saját címlistára küldjük szét, ezen belül van kb. félszáz aktív, fizető tagunk. 

A más egyesületekkel való együttműködést jó és folytatandó módszernek tekintjük, 

mert bővíti a témák és az előadók körét, ezáltal a Bibó Társaság is szélesebb vérkeringésbe 

kerül, többen látják, ismerik a tevékenységét. Partnereink közül kiemelkedik a már említett 

Bibó István Szabadegyetemen kívül a Progress Alapítvány és a Belvárosi Szabadegyetem. 

Voltak közös akcióink az Európa Klubbal, a Pénzügykutató Intézettel, a XXI. Század 

Társasággal, a MÚOSZ-szal, a Jászi Oszkár Társasággal. Szoros kapcsolatban állunk a Nagy 

Imre Társasággal, az Andrássy Gyula Körrel, az Eötvös Károly Közpolitikai Intézettel, a 

Göncz Árpád Alapítvánnyal, a Hetényi István Körrel és alkalmanként részt veszünk a 

rendezvényeiken. Figyelemmel kísérjük a Republikon Intézet, a Millenium Intézet és a 

Politikatörténeti Intézet tevékenységét is. Meggyőződésünk szerint ezek gazdagítják az 

egyesületi életet, bővítik a választékot, emelik a szellemi színvonalat. De hallottunk olyan 

kritikus hangokat is, hogy miért nem szerveztünk kizárólagosan saját eseményeket. Több 

ilyen van előkészületben, például a gyermekvédelemről Herczog Mária bevonásával, de az 

idei sűrű év programjában már egy gombostű se fért volna el.  

Olyan megjegyzést is hallottunk, hogy a tágabb közegben feloldódnak az egyesületi 

események. Ez is igaz, néhány fontos szempontot azonban figyelembe kell venni. Az egyik a 

tagság mozgósíthatósága. Különféle alkalmakkor – például az éves közgyűléseken – sok ötlet 

és kívánság elhangzik, ám amikor megvalósulnak, akkor rendszerint ugyanaz a 20-30 törzstag 

jön el. Emellett a szervező munkához aktív segítséget csak kevés tagunktól kaptam, ki kell 

emelni Vörös T. Károly alelnököt, Vicsek Ferencet, Haris Évát, Katona Tamást és szellemi 

hozzájárulásával Jeszenszky Gézát. Anyagi lehetőségeinkre is tekintettel kell lenni. Az elmúlt 

évben egyetlen bevételi forrásunk a tagdíj volt, amit mintegy félszáz hűséges tagunk idén is 

befizetett. Ebből a listából is látható, hogy a tagság fele nyugdíjas. Ugyanakkor a tágabb 

rendezvényi körben – a Szabadegyetemen és más egyesületek részéről – megjelentek fiatalok 

is. Régi célkitűzésünk a Társaság tagságának fiatalítása, amit folytatni kell. E célból idén az 

ELTE Média Intézetével is felvettük a kapcsolatot. 

Időnként társadalmi-politikai ügyekben is hallattuk a hangunkat. Társaságunk is 

csatlakozott tavaly a Budapest V. kerületi ellenzéki frakció kezdeményezéséhez, hogy 

kerüljön emléktábla Tamás Gáspár Miklós filozófus és kiemelkedő közéleti személyiség 



Nádor utcai lakóházára. Idén tavasszal állást foglaltunk az V. kerületi önkormányzati 

választás tisztességes versenyfeltételeivel kapcsolatban.  

Társaságunk működésének és értékrendjének jelképes kifejezője az évente odaítélt 

Bibó István Demokrácia Díj. A Díjat 2023-ban Karsai Dániel kapta. Tájékoztattuk őt és az 

elismerést örömmel fogadta, de a díjat ténylegesen átadni már nem tudtuk, mert időközben 

elhunyt. Az idei díjazottra egy további napirendi pont keretében teszünk javaslatot.  

A Társaság adminisztratív ügyeit csupa önkéntes intézi. Jogi képviselőnk a Magyar 

Ügyvédi Iroda, ingyenesen. A könyvelést az Audit Quality plusz cég végzi, köszönet illeti 

Cseh Ágnest szakszerű és sokoldalú segítségéért. Önkéntesek küldik szét a meghívókat és 

kezelik a honlapot. Idén a rendezvények helyszíneit is ingyen használhattuk, bizonyos 

költségeket – pl. kép- és hangfelvétel –más egyesületek viseltek. 

Alapszabályunk szerint a vezetés mandátuma három évre szól. A mostani vezetés 

kissé kalandos körülmények között vette át a feladatát. Engem eredetileg 2019. január 13-án 

választott elnöknek a közgyűlés, azonban az akkori főtitkár nem nyújtotta be a jegyzőkönyvet 

a Törvényszékre. Ezért 2020. március 3-án megismételtük az eljárást, új főtitkárt is 

választottunk, elkészült a jegyzőkönyv, amit benyújtottunk, azonban a bíróság 2020. május 

22-én formai kifogásokkal elutasította. Végül a 2021. decemberi közgyűlés jegyzőkönyvét 

fogadták el a vezetőség névsorával együtt. Ekkor már a 2014. évi, erősen elavult alapszabályt 

felváltó új és korszerű alapszabályt is csatoltuk, kiegészítve egy etikai kódexszel. A 

Törvényszék mindezt 2022. április 26-i végzésével jóváhagyta.  

Amíg ez nem történt meg, a jelenlegi vezetőség nem férhetett hozzá a Társaság 

bankszámlájához sem. A hosszúra nyúlt interregnumban a költségeket részben saját zsebből 

fizettem (2021 és 2024 között mintegy 600 ezer Ft összegben). Mire jogosulttá váltunk a 

Társaság pénzének kezelésére, forgalom híján a bankszámla befagyott, azt újra aktiválni 

kellett. Végre 2023. januárjában a számlát átvettük, majd áttettük a Kereskedelmi és Hitel 

Banktól a CIB Bankhoz és elintéztük a vezetőség tagjainak hozzáférését. Mindeközben 

társasági euró számla, illetve euró bankkártya híján a nagyszámú meghívó szétküldéséhez 

szükséges Mailchimp programot és a honlapot támogató Wix programot is a magán 

számlámról fizettem, ez évente mintegy 400 eurót tesz ki.  

Aránytalanul sokat kellett foglalkoznunk hatósági ügyekkel, részben azért, mert a 

hatóságok is sokat foglalkoztak velünk, részben pedig a korábbi évek mulasztásait kellett 

pótolnunk. Tavaly a Fővárosi Főügyészség reklamálta a 2018-2021. évekre vonatkozó 

beszámoló és közhasznúsági melléklet letétbe helyezését és közzétételét, azután törvényességi 

felügyelet keretében követelték a Társaság elektronikus elérhetőségét. A KSH-nál is sokéves 



mulasztásokat kellett pótolnunk. Az idei év azzal kezdődött, hogy január 15-én a NAV a 

Társaság adószámának törléséről értesített. A határozat indoklást nem tartalmazott, az ügyet 

könyvelő cégünkkel együtt rendeztük, az adószámot visszaszereztük. További részletekről a 

pénzügyi beszámolóban lesz szó. Ma azonban kimondhatjuk, hogy a Bibó Társaság minden 

illetékes hatóság előtt tisztán áll, adatszolgáltatási és egyéb kötelezettségeit teljesítette, 

megfelelő alapszabállyal és tagnyilvántartással rendelkezik, így jó lelkiismerettel adjuk 

tovább a stafétát.  

A négytagú vezetőséget Balázs Péter elnök, Vörös T. Károly és Ónody-Molnár Dóra 

alelnökök és Tófalvi Zselyke főtitkár alkotják. Amint azt már a tavalyi közgyűlésen is 

jeleztük, a jelenlegi vezetőség kissé hosszúra nyúlt mandátuma a választás dátumát tekintve 

most, 2024 decemberében, a bírósági végzés szerint pedig 2025. áprilisában jár le. Én magam 

ezzel ténylegesen már két mandátumot teljesítettem. A vezetést az elnök által felkért 

Tanácsadó Testület segítette, amely év közben is tartott ülést. Javasoljuk, hogy kezdjük meg a 

felkészülést egy rendkívüli vezetőségválasztó közgyűlésre. A jelenlegi vezetőség tagjai nem 

kívánják jelöltetni magukat egy újabb periódusra, de minden segítséget megadunk a 

következő, remélhetőleg sokkal fiatalabb vezetésnek a zökkenőmentes átmenethez. A 

hivatalos átadás, beleértve a bankszámlát és a könyvelést az új törvényszéki végzés alapján 

történhet meg.  

Kérem a tisztelt Közgyűlést, hogy vitassa meg és fogadja el a vezetőség beszámolóját.  
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